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ACTA DE LA 54éna ASSEMBLEA DE MÉS PER MENORCA 

 

Data: 14 d’abril de 2022 
Hora: de 18.00 a 20.26 hores 
Lloc: Centre de Convencions des Mercadal 

 

Assistents:  

56 adherits i adherides a Més per Menorca. 

 

Ordre del dia: 
1. Benvinguda 
2. Constitució de l'assemblea de Més per Menorca 
3. Trencament pacte de govern en el Consell Insular de Menorca 
4. Torn obert de paraules 

 

Desenvolupament de la sessió: 

 

1. Benvinguda 

Pepe Mascaró dona la benvinguda als assistents i recorda els punts bàsics del reglament per 
tal que l’assemblea es desenvolupi correctament. 

 

2. Constitució de l'Assemblea de Més per Menorca 

A les 18.09 hores es constitueix l’assemblea. A proposta de la Comissió Executiva s’aprova 
que la Mesa estigui formada per Pepe Mascaró com a president i Damià Coll com a secretari 
d’actes. 
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3. Trencament pacte de govern en el Consell Insular de Menorca 

Miquel Maria: han passat moltes coses en els darrers dies. El vell centralisme i els lobbis 
econòmics han exercit la pressió de sempre però en aquest cas en major grau. Han intentat 
descafeïnar el projecte de llei Menorca Reserva de Biosfera perquè l’han percebut com una 
amenaça a l’estatu quo però ens hem plantat. Hem de tenir clar que el partit no ha canviat, 
tenim la sort de ser un partit unit, fort, cohesionat, en una bona situació a un any vista de les 
eleccions i compromès amb aquest projecte clau per Menorca. He rebut molts missatges que 
ens donen força per aguantar el pols. Vull fer esment als càrrecs de Més per Menorca al CIM. 
Més enllà de la guerra de relats hi ha moments de dificultat, però al final han donat una lliçó 
de dignitat. Després del que ha passat, amb la humiliació que hem rebut, la foto dels 10 
càrrecs a la roda de premsa és un gran element que ens posiciona èticament. 

Cada vegada que ens hem plantat el temps ens ha donat la raó (PTI, escoletes 0-3-anys). La 
clau de la qüestió és que s’ha produït una crisi del GOIB amb Menorca. El conflicte l’ha 
provocat el PSOE, noltros sempre hem mantingut la mateixa posició. La Llei Menorca Reserva 
de Biosfera no representa un canvi en l’arquitectura institucional d’aquesta comunitat 
autònoma, però si que podríem arribar al límit competencial actual. Volem anar cap a un nou 
model territorial, social i econòmic, i aquesta llei serà l’eina per fer-ho. Heu de saber que és 
una fal·làcia dir que el projecte de llei no s’ha negociat.  

Bep Juaneda: jo també vull agrair a totes les persones que ens heu fet arribar el vostre suport, 
i especialment a Miquel i Mateu, per la feina que han fet. Al juliol de 2021 na Maite em va dir 
que la LRB era el tema més important d’entre tots els reptes que teníem, i certament crec 
que és l’eina política per transformar Menorca. No és una llei sectorial perquè tot està 
interconnectat, suposa més autogovern, una gestió més eficient dels recursos (Parc Natural, 
aigua, etc.), un model econòmic i social sostenible (planteja que l’administració pública pugui 
blindar els recursos del sector primari, artesania, etc.) i, pel fet de ser una Reserva de Biosfera, 
una gestió diferenciada respecte les altres illes. I tot açò necessita finançament. 

A continuació Bep Juaneda explica els trets bàsics del Projecte de Llei Menorca Reserva de 
Biosfera. 

Bep Juaneda: hem tingut un diàleg constant amb el GOIB sobre el projecte de llei. El 10/03 
presentam a l’equip de govern del CIM la versió quasi definitiva, modificant després petites 
coses. Al mateix temps vam engegar un procés participatiu amb tots els partits polítics del 
CIM. I el 15/03 els 3 partits del govern presentam públicament el projecte de llei. El 04/04 la 
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comissió informativa dictamina favorablement el projecte de llei, amb els vots favorables de 
PSOE, Podem i nostros. Però el GOIB no vol que la llei surti així. Venen 2 consellers i ens 
amenacen que si no posposem el ple registraran un informe demolidor. Ens hi negam. Al 
mateix temps arriba un altre informe del Ministeri de Transició Ecològica. El coneixíem i els 
hi havíem dit que l’adjuntaríem a  la llei en la tramitació parlamentària, i ens van dir que no hi 
havia cap problema. 

Mateu Martínez: l’Estatut d’Autonomia preveu que els consells insulars puguin presentar 
Projectes de llei al Parlament, mecanisme que el GOIB no accepta per definició. Una 
proposició de llei no es negocia abans d’entrar al Parlament, es allà on s’ha de negociar, 
transaccionar i cercar acords. 

El tarannà dels dos informes que han arribat és molt diferent. El del ministeri es limita a 
analitzar la llei quan a les seves competències i proposa redaccions alternatives a certs 
articles amb ànim constructiu, per tal de millorar la redacció. Defensa les seves competències 
sobretot pel que fa a les aigües costaneres. En canvi el de l’Advocacia de la Comunitat 
Autònoma és una mescla de consideracions politico-jurídiques. Està clar que el GOIB no vol 
una llei que vagi més enllà de regular aspectes formals d’una reserva de biosfera. Aquest 
informe és una esmena a la totalitat de la llei. L’Estatut d’Autonomia permet que les 
competències del GOIB es transfereixin al Consell Insular de Menorca. L’informe diu que 
s’hauran d’eliminar els articles que suposen l’essència de la llei, que envaeix competències 
del CIMe, buidant de competències el PTI. Moltes de les coses que diu no són certes. Fa 
moltes consideracions polítiques, com si s’ha negociat amb les conselleries del GOIB 
afectades. Pot tenir raó en algun tema, com la gestió del cànon d’aigua. Entenc l’informe com 
un mandat a algú per aturar la llei, sense entendre la realitat política de Menorca. 

Bep Juaneda: amb tot això tenim una oportunitat més d’explicar a la gent els beneficis de la 
llei, que garanteix la preservació del territori. Farem una roda de xerrades a tots els pobles 
de Menorca per explicar-ho. 

Miquel Maria: el 15/03 na Susana ja havia rebut pressions del GOIB però va presentar 
públicament el projecte de llei. Ens diu que ens aproximam a un conflicte però que es queda 
amb els socis de govern del CIM. Abans el GOIB ens havia dit que no s’asseuria amb noltros si 
no desconvocam el ple. Finalment ens reunim amb ells i diuen que si no suspenem el ple 
registraran l’informe de l’advocacia de la CAIB i la llei naixerà morta. Al cap d’una hora na 
Susana va canviar d’opinió. Na Cristina Gómez va proposar enviar el projecte de llei al Consell 
Consultiu, el mateix que havia proposat el PP. I ens fan la proposta de celebrar dos plens en 
un termini de 15 dies, temps durant el qual havíem de negociar les seves propostes. A partir 
d’aquí na Susana ja assumeix la tesi de suspendre el ple. En els pròxims dies vam fer alguna 
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concessió però no va ser suficient. La Comissió Executiva del partit va decidir seguir 
endavant amb l’estratègia de mantenir el pols. La presidenta ens diu que suspendrà el ple i 
noltros li deim que si ho fa dimitirem. Després ens trasllada la responsabilitat de la dimissió; 
li deim que hem dimitit i que faci el que trobi. Finalment va ajornar la signatura dels decrets 
dels nostres cessaments fins la setmana que ve. Entenc que tenen pànic a quedar en minoria 
i també voluntat de negociar.  

Paqui Gomis: la presidenta ens va dir que el projecte de llei es tramitaria, amb noltros o sense 
noltros, i que el GOIB havia rebaixat una mica les seves pretensions.  

Sam Gomila: vull recolzar la feina que heu fet i felicitar-vos per aguantar la pressió que heu 
patit. El seny no ha anat mai associat a rebaixes. Ara són moments de seny i contundència, 
que els gestos no siguin una enrabiada, hem de seguir amb la finor i ment oberta, ha d’haver-
hi espai per pair la situació. 

Joan Carles Villalonga: ens costarà interpretar on és la línia vermella, separar la vessant 
jurídica de la política, i fer arribar a la gent de manera entenedora aquesta informació. 

Bep Juaneda: la secretària del CIM diu que, un cop aprovada pel ple, enviam una PDL, i no li 
pertoca al CIM dir si està bé o no sinó al Parlament. Mercedes Garrido va arribar a admetre 
que volien emprar arguments jurídics per fer política. 

Tuni Allès: us dono l’enhorabona per com heu actuat; hem de mantenir la fermesa, la dignitat 
i la coherència. Mallorca no admetrà mai que puguem fer una gestió diferenciada de la resta 
d’illes, i no es van creure que dimitiríem. Hem guanyat el relat però hem de ser capaços de 
fer veure que els altres també han guanyat. A partir d’aquí Més té l’oportunitat de millorar el 
resultat electoral. 

Gonçal Seguí: quina serà la postura de Més per Mallorca, qui governa amb el PSOE? 

Miquel Maria: van fer un comunicat de suport cap a noltros. Però tenim un escenari complicat, 
d’ells amb el GOIB i de noltros amb ells. No són capaços de plantar-los cara. Si el govern es 
trenca a Menorca no es trencarà a Mallorca. 

Eduard Riudavets: he patit molt pels nostres càrrecs del CIM i n’estic orgullós. Ara no ens 
podem enrocar en la supèrbia, esteim disposats a cedir en aspectes raonables però no en 
l’essencial. Hem de decidir quins són aquests punts essencials: limitació d’ancoratges, 
d’entrada de vehicles, ...... 
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Marc Riera: si en el mandat anterior es va convocar l’assemblea per decidir l’entrada i la 
sortida de Més per Menorca del GOIB, perquè ara no s’ha fet el mateix per decidir si hem de 
sortir del govern del CIM?. Explicar a la gent el que ha passat és molt complicat però s’ha de 
fer. No hem de perdre l’oportunitat de reconduir la situació.  

Eduard Florit: ho haguéssim fet però no era possible perquè les coses anaven canviant molt 
ràpid, d’un dia per l’altra, a vegades del matí al capvespre. El que hem viscut en 5 dies ha 
estat una voràgine. 

Bep Juaneda: ha de quedar clar que no hem sortit del Govern, ells han romput el pacte. 

Cesc Pons: també m’he trobat amb fets consumats i sense saber què contestar a persones 
que demanaven informació. Per això és important l’assemblea, per tenir informació i valorar 
les conseqüències que pot tenir tot això a 1 any de les eleccions. 

Júlia Álvarez: com quedarà ara la governabilitat del CIM? Per a moltes persones aquest 
assumpte ha caigut com una bomba. També tenc dubtes de com explicar-ho a la gent que 
demana informació. L’assemblea és molt important. A partir d’ara hem de pensar com 
afrontarem la situació. 

Pep Castells: si l’assemblea hagués decidit què fer en cada moment hauríem perdut el relat 
de cara als mitjans de comunicació. 

 

El president dona per acabada l’assemblea, de la qual estenc, com a secretari, aquesta acta.  

 

El secretari,      El President, 

 

 

Damià Coll       Pepe Mascaró                    
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